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a r m a n m e l i . i r
گفــت و گــو

رحمان قهرمان پور در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

 اقدامات بایدن 
گــزارشمی تواند نقطه شروع خوبی باشد 

3 موضع متفاوت فردی که روزی رئیس جمهور بود

احمدي نژاد متناقض در حافظه كوتاه مدت مردم
 آمریکا خوب است؛ آمریکا دشمن است؛

 با آمریکا مذاکره کنیم

آرمان ملی - علیرضا پورحسین: سخنگوی 
کاخ سفید اعلام کرد که کشورش با پیشنهاد 
میانجیگری اروپا بر سر برجام موافقت کرده 
است. او در عین حال گفت که تا پیش از انجام 
مذاکرات دیپلماتیک، واشنگتن هیچ گام اضافه ای 
بر نخواهد داشت و تا زمانی که مذاکراتی مشترک 
با اروپا درباره برنامه هسته  ای ایران انجام نشود، 
آمریکا از مکانیسم ماشه عقب  نشینی نخواهد 
کرد. مواضع سخنگوی کاخ سفید در حالی بیان 
می  شود که نماینده آمریکا در سازمان ملل متحد 
روز پنجشنبه، طی نامه ای به شورای امنیت، موضع 
ادعایی دولت سابق درباره فعال شدن مکانیسم 
ماشه و بازگشت خودکار تحریم ها علیه ایران را پس 
گرفت. در این میان برخی این اقدامات دولت بایدن 
را بسیار محدود می دانند و برخی نیز بر این باور 
هستند که این اقدامات می تواند شروع خوبی باشد 
و مقدمه ای قابل قبول از سوی بایدن برای رسیدن 
به توافق است. اقداماتی که شاید در آینده لغو یک 
تحریم آن را کامل کند و بتواند ایران را از کاهش 
نظارت های داوطلبانه آژانس بین المللی انرژی 
اتمی منصرف کند؛ امری که بستگی زیادی به اراده 
طرف های مقابل ایران دارد زیرا فقط دو روز تا پایان 
ضرب الاجل مجلس ایران باقی مانده است و شاید 
اگر توافقی صورت نگیرد، کار در عرصه گفت وگو 
به مراتب سخت تر شود و شاید به نحوی به نقطه 
صفر و پیش از توافق برجام بازگردیم. در راستای 
بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با 
رحمان قهرمان پور، کارشناس مسائل بین الملل 

داشته است که در ادامه می خوانید.
 آیا بین سفر رئیس آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و تحرکات سیاسی چند روز اخیر 

اروپا و آمریکا ارتباطی وجود دارد؟
آژانس بین المللی انرژی اتمی نهاد تخصصی 
نظارت بر اجرای منع اشاعه تسلیحات هسته ای 
و NPT است. در اسناد آژانس وظیفه ای سیاسی 
برای این نهاد تعریف نشده است. البته در گذشته 
و در زمان البرادعی و آمانو، بعضا روسای آژانس 
به علت حساسیتی که پرونده ایران داشت، بعضا 
پیام های سیاسی نیز رد و بدل می کردند و وارد 
حوزه سیاست نیز می شدند و پا را فراتر از مسائل 
فنی می گذاشتند. خود بازیگر سیاسی نبودند 
بلکه در این میان پیام آور بودند. آژانس وظیفه 
راستی آزمایی دارد و همواره فعالیت های هسته ای 
کشورها را مورد آمایش قرار می دهد. این وظیفه 
آژانس در معادلات جهانی اهمیت بسزایی دارد 
و آنها همواره تلاش کرده اند که فنی عمل کند 
و بی طرف باشد اما در سال های گذشته به علت 
حساسیت پرونده ایران همواره فشارهای زیادی 
به آژانس بین المللی انرژی اتمی وارد شده است و 
حتی اطلاعاتی نیز درز کرده یا کشورهای دیگری 
اطلاعاتی به آژانس داده اند تا آن ها را مدنظر قرار 
داده و براساس آنها بر ایران فشار وارد کند. از 
سپتامبر چند بحث میان ایران و آژانس به وجود 
آمده و رفت وآمدها میان تهران و وین زیاد شده 
است تا این مسائل حل شود. از سوی دیگر اقدام 
ایران در تاریخ پنجم اسفند نیز برای آژانس بسیار 
مهم است و آن نیز یکی از اهداف سفر گروسی 
است. ایران زمانی که در 5 اسفند همکاری های 
داوطلبانه خود را متوقف کند، صدور سریع ویزا، 
بازدیدهای سرزده از تاسیسات هسته ای و امثال 
این موارد قطع می شود و برای آژانس این مساله 
مهم است. زمانی که دسترسی های برجامی متوقف 
شود، تنها راه همکاری ایران و آژانس توافق پادمانی 
است و لازم است در این مورد ایران و آژانس رایزنی 
کنند. گروسی ممکن است راه حل های فنی نیز 
ارائه دهد تا بحرانی در روزهای آینده شکل نگیرد.

 پذیرش میانجی گری اروپا از سوی 
آمریکا می تواند منجر به تحولات مثبتی در 

راستای حل اختلافات شود؟
در این عرصه به میانجی گری نیازی نیست. 
آمریکا تعهداتی ذیل برجام داده و برای احیای 
برجام نیاز است دوباره به آنها عمل کند. این عبارات 
سیاسی است که به کار می برند. اروپا 4 سال است 
که قصد این کار را دارد اما امروز درخواست آنها 
مورد پذیرش قرار گرفت. میانجی گری معنای 
خاصی دارد و در این عرصه نیاز است تا طرفین 
به اروپا اعتماد داشته باشند که ایران اعتماد ندارد 
اما آمریکا اعتماد دارد و به همین علت باید نام 
آن را ابتکارعمل اروپا گذاشت. اروپا به دنبال 
میانجی گری نیست بلکه می خواهد تهدیدات 
علیه خودش کم شود و به منافع خود برسد. آنها 
به نحوی ائتلاف تشکیل داده اند تا مساله هسته ای 
ایران را حل کنند. آنها گام به گام پیش می روند 
اما تا این لحظه گام هایشان مورد رضایت ایران 

نبوده است.
 اقدامات ایالات متحده در روزهای اخیر 
و از ابتدای آغاز به کار بایدن را می توان در 
قبال ایران مثبت قلمداد کرد، آیا منجر به 

یک توافق می شود؟
ترامپ در 4 سال گذشته به قدری بر ایران 
فشار آورد و تحریم تحمیل کرد که به سادگی 
نمی توان اثرات آن را جبران کرد. به قدری 
اقدامات او شدید و تند بود که شاید با این 
اقدامات بایدن نتوان از زیر فشار آن خارج شد. 
هر چند اقدامات دولت بایدن در یک ماه اخیر 
مثبت و کاملا متفاوت با آن چیزی بوده است 
که ترامپ در دستورکار قرار داد اما باید توجه 
داشت که برای خارج کردن ایران از زیر فشار 
نیاز به اقدامات جدی تری است. در شرایط عادی 

اقدامات بایدن بسیار مثبت و خوب بود.

 رحمان قهرمانپور

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسان اظهار داشت: در غیبت 
3-4حزب فراگیر در کشور برای آینده مردم سالاری دینی 
کشور نگرانم و البته تک حزبی را هم قبول ندارم. محمدرضا 
باهنر با اشاره به عملکرد دولت ها در حوزه حکمرانی در کشور 
گفت: ما باید به جایی برسیم که اگر قرار است اصلاحاتی در 
قانون اساسی یا هر رویکردی صورت گیرد باید نظام بتواند 
خودش را اصلاح کند و ما نباید اجازه دهیم به دلایل مختلفی 
سرمایه اجتماعی مان پایین بیاید. وی با اشاره به چرخش 
نخبگان و دولت جوان بیان کرد: دولت باید جوان، پویا، 
خوش فکر و ریسک پذیر باشد و ما وقتی دولت جوان را معنا 
می کنیم منظورمان این نیست که یک رئیس جمهور 30ساله 
دولت را تحویل بگیرد، بلکه این ویژگی ها را داشته باشد. نباید 
نسل اول انقلاب به این پست ها آنقدر بچسبد که ملک الموت 
ما را از صندلی هایمان جدا کند. باهنر بیان داشت: برخی از 
دوستان در هر دو جناح اصولگرا نسبت به مشارکت حداکثری 

توجه نمی کنند.

سخنگوی شورای وحدت اصولگرایان درباره اظهارات اخیر 
حدادعادل مبنی بر احتمال توافق شورای وحدت و شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب گفت: خوشبختانه اراده سیاسی برای 
همگرایی و تجمیع ظرفیت ها وجود دارد و گفت وگوهای کلی 
نیز در این راستا انجام شده است. منوچهر متکی در واکنش به 
این مطلب که در بحث مصداقی گمانه زنی هایی مطرح می شود 
مبنی بر اینکه با توجه با ترکیب اعضای شورای وحدت به نظر 
می رسد این شورا در حال ساماندهی فعالیت های انتخاباتی 
آقای لاریجانی است ولی در کنار این گمانه زنی ها برخی 
چهره های شاخص شورای وحدت در روزهای اخیر از حمایت 
قاطعانه این شورا از آقای رئیسی در صورت کاندیداتوری ایشان 
سخن گفته اند، تصریح کرد: شورای وحدت ورود مصداقی به 
بحث نامزدها را هنوز آغاز نکرده  است و تنها بحث کلی که 
مطرح شده درمورد جناب آقای رئیسی بوده و نظر ما هم در این 
رابطه خیلی صریح اعلام شده که با ورود آقای رئیسی به صحنه 

انتخابات،  شورای وحدت قویا از ایشان حمایت خواهد کرد.

یک نماینده ادوار مجلس با بیان اینکه اصولگرایان تندرو، پیروزی 
خودشان را در مشارکت حداقلی در انتخابات می دانند، اظهار داشت: 
اصولگرایان تمام فضا را به سمت کاهش مشارکت می برند. غلامعلی 
جعفرزاده ایمن آبادی گفت: در مشارکت بالا ممکن است فردی 
انتخاب شود که به هر دلیلی بخشی از حاکمیت او را نپسندند، اما 
چون مردم او را انتخاب کرده اند با او همراهی می کنند و برخی از 
مسائل و مشکلات را تاب می آورند. وی افزود: تمامی جوانب نشان 
می دهد که در انتخابات ریاست جمهوری ۱400 شاهد مشارکت 
بالایی نیستیم. اگر مردم احساس کنند که خودشان تصمیم گیرنده 
هستند مشارکت بالا می رود. رئیس فراکسیون مستقلین مجلس 
دهم بیان کرد: اگر 4 کاندیدا از یک جهت داشته باشیم مردم ورود 
نخواهند کرد، مردم زمانی در انتخابات مشارکت خواهند کرد که 
آقای احمدی نژاد، سید محمدخاتمی و این نوع افراد بتوانند در 
انتخابات حضور داشته باشند، آنگاه می بینید که صندوق برای 
رای گیری کم می آوریم. حاکمیت باید اجازه دهد که افراد بتوانند 

در انتخابات حضور داشته باشند. 

احمدی نژاد و خاتمی 
 بیایند صندوق رای 

كم می آوریم

حمایت شورای وحدت 
از كاندیداتوری 

رئیسی

 مسئولان
  به پست هایشان

 نچسبند

 آرمان ملی - مــطـــهره شفیعی: ظاهرا داستان مدارک مساله دار 
مهرداد بذرپاش پایان ندارد و او با ورود به هر حوزه ای با موضوعی به نام صحت 
اسناد و سوابق مواجه می شود، مانند ریاستش بر دیوان محاسبات که بیش از 
همه با اعتراض اصولگرایان یعنی همسایگان بذرپاش در اردوگاه اصولگرایی 
مواجه شد. چنانکه احمد توکلی در نامه ای به رئیس مجلس یازدهم نوشته 
بود: »پذیرش داوطلبی آقای بذرپاش از اساس غیرقانونی است. چرا که تبصره 
۱ ماده 5۱ قانون آیین نامه داخلی مجلس می گوید که داوطلب باید حداقل 
بیست سال سابقه کار داشته باشد. درحالی که سابقه کار نامبرده به ۱۷سال 
هم نمی رسد. وقتی برادرانه به آقای بذرپاش تذکر داده شد که جنابعالی بیست 
سال سابقه کار ندارید و سابقه تراشی نیز در شان شما نیست و مصلحت آن است 
که داوطلب نشوید تا اعتراضات برانگیخته نشود، گفت که من در سال ۱3۷۸ 
در تاسیس فلان پژوهشگاه نقش مهمی داشتم و بعدا در بسیج دانشجویی 
سمت فرماندهی داشتم« ظاهرا توجهی به این اعتراضات نشد چنانکه مجلس 
در بیانیه ای اعلام کرد: »سوابق و مدارک دارا بودن بیست سال سابقه کار 
آقای بذرپاش بررسی شد و حتی تاییدیه ریاست وقت پژوهشکده ای که 
ایشان از سال ۱3۷۹ در آنجا مشغول به کار بودند، مدنظر قرار گرفت. تمامی 
سابقه کاری و مسئولیتی و مدیریتی آقای مهرداد بذرپاش از زمان فعالیت در 
پژوهشکده سامانه های هوشمند صنعتی شهید رضایی در سال ۱3۷۹ گرفته 
تا مشاور شهردار تهران، مشاور رئیس جمهور، مدیرعامل پارس خودرو و سایپا، 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان ملی جوانان، نماینده مجلس نهم و عضو 
هیات رئیسه، معاون ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( و ... در سال های 
بعدی تاکنون مورد بررسی قرار گرفت و سابقه بیست سال کار ایشان طبق 
قانون آیین نامه داخلی، »احراز شد«. شرط مدرک تحصیلی نیز در آیین نامه 
دارا بودن کارشناسی ارشد و بالاتر است که با توجه به اینکه آقای بذرپاش 
مدرک تحصیلی دکترا دارد حتی یک سطح بالاتر از مدرک تحصیلی مندرج در 

آیین نامه را داشت که این شرط هم »احراز شد«.
  ریاست جمهوری یا خداحافظی با دیوان محاسبات؟

به هرحال بذرپاش بر کرسی ریاست دیوان محاسبات تکیه زد اما 
ظاهرا اعتراضات تمام نشده است و تداوم این اعتراضات زمانی قابل تامل 
می شود که بخش هایی از اصولگرایان معتقدند بذرپاش باید کاندیدای 
ریاست جمهوری شود و استدلال آنها هم بر این امر استوار شده که او علاوه 

بر جوان بودن دارای سوابق کاری و تجارب زیادی است! شاید همین موضوع 
بود که سبب شد الیاس نادران به بازگشایی پرونده حضور بذرپاش در دیوان 
محاسبات بپردازد. او دیروز در واکنش به این سوال ایسنا که »در مورد آقای 
بذرپاش چه اتفاقی افتاد که ایشان در مجلس رأی آورد، مجلس در ماجرای 
آقای تاجگردون اعتبارنامه ایشان را رد کرد اما در جریان آقای بذرپاش با 
توجه به برخی ابهامات، به ایشان رأی داد، شما هم به این موضوع معترض 
بودید و پیشنهاد استعفا را مطرح کردید، چه شد که این اتفاق افتاد؟« 
گفت: هنوز هم بر پیشنهاد خود مصر هستم. آیین نامه می گوید رئیس 
دیوان محاسبات باید ۲0 سال سابقه کار داشته باشد. انتخاب رئیس دیوان 
محاسبات یک آیین نامه اجرایی دارد که کمیسیون بودجه پیشنهاد می دهد 
و کمیسیون آیین نامه آن را مصوب می کند. آقای بحرینی در کمیسیون 
تدوین آیین نامه این را تغییر دادند به اینکه باید ۲0 سال سابقه مدیریتی 
داشته باشد، نه فقط سابقه کار. ولی ایشان با توجه به سن و سال و دوره هایی 
که مدعی بود کار کرده، نتوانست ۲0 سال سابقه کار را به مجلس ارائه کند؛ 
لذا سند گواهی کارش در آن موسسه پژوهشی را آورد که به نظرم پذیرفتنی 
نبود. بعدا کسی که نامه را امضا کرده بود در کمیسیون اصل ۹0 اقرار کرد 

که برگه جعلی است و البته گفت با حسن نیت این کار را کردیم. اما 
من خیلی این جور حسن نیت ها را نمی فهمم! جور کردن سابقه کار 
با سند جعلی حداقل برای من پذیرفتنی نیست. نادران در پاسخ به 
این سوال که چطور این برای قاطبه مجلس پذیرفتنی شد؟ اظهار 

داشت: مجلس ورود به سابقه کار نکرد و کسی این را نقد نکرد. 
جمعی از افراد به کمیسیون اصل ۹0 شکایت کردند. آقای پژمان فر 

یک بار مرا صدا کرد چون می دانست من پیگیرم و 
می خواست برایم توضیح دهد که چه اتفاقاتی 
افتاده است. کمیسیون اصل ۹0 گفت ما 

تصمیم گرفته ایم جواب کتبی بدهیم، 
ما گفتیم جواب کتبی بدهید ما هم 
تکلیف خودمان را می فهمیم. یک ماه و 
نیم گذشت و گفتند جواب را شفاهی 
می دهیم اما شفاهی هم جواب ندادند 
تا امروز و من دلایل کمیسیون را 

برای پذیرش سه سال و نیم اول کار آقای بذرپاش که آن ۲0 سال را تکمیل 
می کند، نمی دانم، چون آن موسسه که مدعی هستند، فارغ از جعلی بودن 
سند، در آن زمان وجود نداشته و بعدا از شورای گسترش وزارت علوم مجوز 
گرفته است. تا آن موقع اصلا چنین موسسه ای نبوده که او در آن مسئولیتی 
داشته باشد. ممکن است ما در یک محیط دانشگاهی تابلو بزنیم ولی تابلو 
وجاهت قانونی برای کسی نمی آورد و باید مراجع ذی صلاح آن را تایید کنند 
که نکردند. وی در واکنش به اینکه در مساله آقای بذرپاش و در مقایسه با 
رد اعتبارنامه آقای تاجگردون، تلقی استاندارد دوگانه مجلس پیش آمد... 
توضیح داد: من هم خودم این را جزو نقاط ضعف مجلس یازدهم می دانم 
که به سادگی از این مساله عبور کرد. وقتی من از کمیسیون اصل ۹0 ناامید 
شدم که جواب متقن و مستدل به من بدهند از قوه قضاییه پیگیر شدم و 
منتظرم آنها فرصتی بدهند. مدارک را برای آنها هم فرستادم. نمی دانم آنجا 
چه اتفاقی بیفتد. نادران در پاسخ به این سوال که نظر آقای قالیباف درمورد 
این ابهامات چه بود؟ گفت: آقای قالیباف در جلسه معارفه گفت گذشته ها 
گذشته، بیاییم کار کنیم. من به عنوان کسی که قانون گذاری می کند و قانون 
ملاک رفتارش است این استدلال را نمی پذیرم. نادران درباره اینکه چقدر 
از شکایتش می گذرد، توضیح داد: »مهرماه بود که ما شکایت کردیم و برای 
برج ۱0 فرصتی دادند که من با وکیل مشورت کردم و ایشان گفت باید نامه 
دومی بیاید که نیامد. در 40 روز گذشته هم من درگیر بودجه بودم و فرصت 
نکردم. ان شاءا... در اولین فرصت از بازپرسی مربوطه پیگیر این موضوع 
می شوم تا ببینم کار به کجا رسیده است.« در نهایت او تاکید کرد: نظام 
باید تکلیفش را مشخص کند و مجلس و قوه قضاییه هم باید تکلیفشان را 
روشن کنند. من حتی اگر از قوه قضاییه اقدام موثری نبینم، 
مدارک و مستندات را برای رهبری می فرستم که تعیین 
تکلیف کنند. این امر با حیثیت نظام مرتبط است. بحث 

فرد مطرح نیست.
  بذرپاش در انتظار یک رای

اگر آنچنان که نادران می گوید رای به نادرست بودن 
مدارک بذرپاش داده شود، او باید از دیوان محاسبات 
خداحافظی کند که در این صورت نه تنها یک نمره 
منفی در کارنامه او بلکه در کارنامه تمام 
نمایندگانی که با ریاست بذرپاش بر 
دیوان محاسبات موافق بودند، ثبت 
خواهد شد و در غیر این صورت به 
نظر می رسد بذرپاش به دعوت هایی 
که برای کاندیدا شدن در انتخابات 
ریاست جمهوری دارد، بیشتر فکر 

کند.

بازتاب افشاگري اصولگرا علیه اصولگراي احمدي نژادي

نادران مدارك بذرپاش را جعلي خواند!
   مدارك جعلي بذرپاش را براي رهبري می فرستم تا تعیین تکلیف شود

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: حضور زنان 
در همه عرصه های سیاسی و اجتماعی یکی از تاکیدات 
انقلاب اسلامی بوده است. با این وجود در روزهای اخیر 
اظهارنظرهای بسیاری علیه دوچرخه سواری زنان از سوی 
برخی مسئولان بیان شده است. این امر سبب ایجاد این 
تصور خلاف واقع خواهد شد که کشور موافق حضور زنان 
در عرصه های ورزشی و اجتماعی نیست. باید دید چه 

کسانی از این موضوع منتفع خواهند شد.
  انقلاب حامی حضور زنان اما...

»ما مفتخریم که بانوان و زنان پیر و جوان و خرد و 
کلان در صحنه های فرهنگی و اقتصادی و نظامی حاضر و 
همدوش مردان یا بهتر از آنان، در راه تعالی اسلام و مقاصد 
قرآن کریم فعالیت دارند... و از محرومیت هایی که توطئه 
دشمنان و ناآشنایی دوستان از احکام اسلام و قرآن بر 
آنها بلکه بر اسلام و مسلمانان تحمیل نمودند، شجاعانه 
و متعهدانه خود را رهانده و از قید خرافاتی که دشمنان 

برای منافع خود به دست نادانان و بعضی آخوندهای 
بی اطلاع از مصالح مسلمین به وجود آورده بودند؛ خارج 
نموده اند.« این جملات، بیانات امام خمینی، بنیان گذار 
کبیر انقلاب اسلامی درباره حضور زنان در عرصه های 
اجتماعی است. پررنگ کردن نقش اجتماعی زنان یکی 
از دستاوردهای انقلاب اسلامی بود. اکنون و در چهل و 
سومین سال پیروزی انقلاب، اهداف آن باید با تلاش هرچه 
بیشتر همه مسئولان و دست اندرکاران محقق شود. با این 
وجود عده ای از افراد در داخل کشور با اعمال و سخنانی که 
نسبتی با آرمان های ابتدایی انقلاب ندارد، چهره نظام را 
برخلاف واقعیت، دچار ضدیت با آرمان های انقلاب نشان 
می دهند. اخیرا امام جمعه موقت اصفهان در اظهاراتی با 
دوچرخه سواری زنان مخالفت کرده و آن را با معضل گرانی 

یکی دانسته است.
  دوچرخه سواری در خفا!

حملات متعدد به موضوع دوچرخه سواری زنان 

ین ورزش و تفریح عمومی که  سبب شده است تا ا
می تواند در بهبود وضعیت سلامت جسمی و روحی 
بانوان موثر باشد، به امری سیاسی بدل شود. چندی 
ینده اصفهان در  لحسن مهدوی، نما بوا پیش سیدا
ا  نان ر ری ز مجلس خبرگان رهبری دوچرخه سوا
اینطور توصیف کرد: »اعضای شورای تامین اصفهان 
پاسخ دهند که توهین به مخلوق یا توهین به خالق 
ر اصفهان چند سال است  مهم تر است که شهردا
ری  ر های غیرشرعی همچون دوچرخه سوا ز رفتا ا
دختران دفاع می کند. جان ما در مقابله با این موضوع 
یان در  قا ا آ ینجاست، چر ل ا به لب رسیده و سوا
بله کردند؛ کسانی که این  برخورد با این پدیده مقا
توهین ها را عمدا می کنند باید مدیون خون شهدا 
ز دین دفاع  ین است که کسی ا باشند و درد ما ا
 . . . ین صحبت  ها نیز رحمت ا مه ا دا « در ا نمی کند.
نتخاب  ینده مجلس در گفت وگو با ا فیروزی، نما
تصریح کرد: »بانوان اگر به دوچرخه سواری علاقه مند 
نجام  یی ا ا در جا لیت ر ین فعا نند ا ا هستند، می تو
ین  ن نباشند و در ا بدهند که در معرض دید مردا
و در  رد.« ا صورت دوچرخه سواری زنان مانعی ندا
ادامه جرم انگاری دوچرخه سواری زنان را نیز قابل 
ید بررسی  له با ین مسا فزود: »ا نسته و ا بررسی دا
ا  نب آن ر نون پیش رفت و جوا شود و به صورت قا
در نظر گرفت تا اگر شرایط برای این کار فراهم بود، 
مکان پذیر  گر ا مکانی در نظر گرفته شود و ا چنین ا
نبود، راهکار دیگری را دنبال کنیم. در نهایت باید 

اساسی  نون  قا مطیع  اسلامی همه  جمهوری 
باشیم.« با وجود پیوستگی این اظهارات و بسیاری 
صحبت های مشابه، نگرانی هایی در خصوص احتمال 

برنامه ریزی شده بودن این بیانات وجود دارد.

  محرومیت نیمی از جامعه 
مرکز آمار در گزارشی درباره نتایج آخرین سرشماری 
سراسری کشور که در سال ۱3۹5 انجام شد، جمعیت زنان 
ایران را 4۹ درصد اعلام کرد. با این وجود عده ای تلاش 
می کنند تا مانع حضور نیمی از جمعیت کشور در امور 
کشور شوند. سرمایه انسانی یکی از مهم ترین شاخص های 
توسعه است. مهر سال ۹۷ جدیدترین گزارش »شاخص 
سرمایه  انسانی« از سوی بانک جهانی منتشر شد. براساس 
تازه ترین ارزیابی های »بانک جهانی«، کودکی که امروز 
در جمهوری اسلامی ایران متولد می شود، در صورتی که 
بزرگ شود و از آموزش و سلامت کامل برخوردار باشد به 
5۹ درصد سطح بهره وری بالقوه خود خواهد رسید )به 
عبارتی نمره شاخص سرمایه انسانی ایران 5۹/ 0 است(. 
همچنین به گزارش موسسه »لنست« ایران در رده بندی 
شاخص سرمایه اجتماعی جهان با ۱5 امتیاز پایین تر از 
گرجستان، آرژانتین و برزیل و در رتبه ۷۸ قرار دارد. حال 
باید این موضوع را مورد بازنگری قرار داد که چه توجیهی 
می تواند مانع استفاده کشور از سرمایه انسانی خود شود؟ 
اصولگرایان افراطی و تندروهای داخلی با رویکردهای خارج 
از دایره منطق تلاش می کنند، کوچک ترین زوایای زیست 
انسانی را نیز به چالش هایی سیاسی بدل کنند که نسبتی 
با جامعه امروز ایران ندارد. سیاسی شدن امر اجتماعی بدان 
معناست که عده ای از وضعیت کنونی و ایجاد مانع بر سر راه 

توسعه منتفع می شوند.
  مقایسه گرانی کالا با دوچرخه سواری

با تمامی این احوال، روز گذشته محمدتقی رهبر، 
امام جمعه موقت اصفهان، در گفت وگو با اعتمادآنلاین 
تصریح کرد: »ائمه جمعه شهرهای مختلف دغدغه مردم 
دارند و به همین دلیل تمرکزشان را روی مشکلات مردم 
می گذارند. حالا یک زمانی به بدحجابی، و یک زمانی 
به گرانی حساس می شوند و این روزها هم نسبت به 
دوچرخه سواری زنان واکنش هایی نشان می دهند؛ یعنی 
گرانی کالاها نمی تواند باعث بی تفاوتی به مسائل دیگر 
شود. بالاخره دوچرخه سواری زنان هم مثل گرانی معضل 
است. ائمه جمعه وقتی به دوچرخه سواری زنان جلوی 
چشم جوانان معترض می شوند، حتما اشکالی را احساس 
می کنند. من در سال گذشته همین موضوع را مطرح کردم، 
اما حساسیت زیادی هم به گرانی، رشوه خواری و مشکلات 
دیگر دارم و هر کاری که برای آرامش مردم لازم باشد با 
طیب خاطر انجام داده و از این به بعد هم انجام خواهم داد.« 
با وجود رنج بسیار مردم به علت وجود مشکلات اقتصادی 
و معیشتی، مقایسه تفریحات مردم با معضلات اقتصادی 

امری قابل تامل به شمار می آید.

آرمان ملی  - یاسمین طالقانی: هر روز یک موضع دارد که 
ناشی از هوشمندی اوست، چراکه می داند مردم حوصله توجه به 
مواضع یکسان از سوی شخصیتی را ندارند که دیگر جایگاهی در 
تصمیم سازی های کشور ندارد. به عنوان نمونه، مرور مواضع او 

درباره آمریکا ثابت کننده این ادعاست.
 گزاره نخست: ایران و آمریکا دوست باشند

سال ۹۷ بود که پس از اعلام رســــــمی دونالد تــرامپ، 
رئیس جمهوری آمریکا مبنی بر خروج از برجام و در لابه لای 
موضع گیری های گسترده کارشناسان و شخصیت های سیاسی در 
این باره، محمود احمدی نژاد، رئیس جمهوری سابق نیز ادعا کرد 
که با مذاکراتی که در عمان با آمریکایی ها صورت گرفت، مخالف 
بوده است. اما حسین شیخ الاسلام، قائم مقام وزارت امور خارجه در 
دولت اول احمدی نژاد با رد ادعای اخیر محمود احمدی نژاد مبنی 
بر مخالف بودن او با مذاکرات ایران و آمریکا در عمان گفت: »بنده 
آن زمان مشاور رئیس مجلس و مدیرکل امور بین الملل مجلس 
بودم و اطلاع دقیق دارم که این مذاکرات با حمایت شخص آقای 
دکتر احمدی نژاد انجام شد و حتی ایشان دستور دادند که برخی 
مقامات رسمی وزارت امور خارجه در مذاکرات حضور داشته 
باشند.« احمدی نژاد موضع متناقضش درباره آمریکا را ادامه داد 
تا اینکه در  ۲6 خرداد سال جاری گفته بود: »من فکر مي کنم 
ایران و آمریکا مي توانند محور وحدت در دنیا باشند. به نظر من دو 
ملت هیچ مشکلي با هم ندارند. من فکر مي کنم دولت ها هم اگر 
مي خواهند کمک ملت هایشان باشند، راه را باز کنند براي همکاري 
و تعامل ملت ها، رفت وآمد بین ملت ها و البته این شرط لازمش، 
کوتاه آمدن از بعضي مواضع است. نه دولت آمریکا دنبال تسلط 
بر ملت ایران باشد، نه دولت ایران به دنبال تخریب دولت آمریکا 
باشد.« ۲0 آبان عبدالرضا داوری مشاور احمدی نژاد در توئیتی 
عجیب درباره صلح با آمریکا نوشت: »مصلحت باشد با آمریکا هم 
صلح می کنیم.« احمدی نژاد در دوران ریاست جمهوری اش خود را 
علاقه مند به مذاکره با آمریکا نشان می داد اما دوم دی سال جاری 
علی اکبر صالحی رئیس سابق سازمان انرژی اتمی گفت: »رهبری 
دستور فرموده بودند مذاکرات با آمریکا در مسقط و مذاکرات 5+۱ 
باید هماهنگ جلو رود؛ گفته بودند رئیس جمهور وقت، متولی هر دو 
مسیر باشد، اما آقای احمدی نژاد استنکاف کردند. وقتی نظر حضرت 
آقا را به دکتر احمدی نژاد گفتم، گفتند آمادگی چنین کاری را ندارم 

و شما هم وارد این راه نشوید«
 گزاره دوم: آمریکا مستکبر است 

زمان زیادی از ۲۱ بهمن نگذشته است که محمود احمدی نژاد از 
آنهایی که به گفته خودش مدعی بودند احمدی نژاد به دنبال سازش 
با آمریکاست، گله کرد و گفت: »سیاست خارجی بازی نیست که 
بخواهیم جلوی مستکبرین تسلیم شویم، من اصلا نمی گویم که 
بجنگیم اتفاقا من می خواهم بگویم جنگ نباشد. زمانی جنگ 
اتفاق می افتد که شما ضعف نشان دهید یا اجازه دهید که ضعیفتان 
کنند هر موقع این اجازه را دهید جنگ است.« یک روز قبل از آن 
هم نامه او به جو بایدن رئیس جمهور آمریکا منتشر شد که در آن 
آورده بود: »با توجه به تسلط هیات حاکمه آمریکا بر نظامات پولی و 
بانکی بین المللی، شورای امنیت و سازمان ملل متحد و شبکه های 
رسانه ای و اطلاعاتی مجازی و غیرمجازی جهانی، استقرار در بیش 
از ۱000 پایگاه نظامی، اطلاعاتی و امنیتی در اغلب کشورها، داشتن 
گسترده ترین و پیشرفته ترین زرادخانه سلاح های اتمی، شیمیایی، 
میکروبی و  هارپ و احراز عنوان بزرگ ترین فروشنده سلاح های 
کشتار جمعی به کشورها، آیا می توان افکار عمومی ملت ها را دور زد 
و بر سیاست ها و رفتار هیات حاکمه ایالات متحده، که عامل اصلی 
وضع جاری جهان است سرپوش گذاشت. چگونه می توان وضع 
موجود را که محصول اندیشه داروینیستی حاکم بر هیات حاکمه 
پشت صحنه ایالات متحده آمریکا و تمایل شدید آنان برای تسلط بر 
جهان و حفظ برتری بلامنازع، قدرت، رفاه و امنیت خود با تحمیل 
حقارت، ضعف، فقر و ناامنی به دیگران است، نادیده انگاشت.« 
احمدی نژاد در بخش دیگر این نامه آورده بود: »آیا وقت آن نرسیده 
است که دولتمردان آمریکایی، همانگونه که مردم آمریکا اراده کرده 
و اعلام می نمایند، با اتخاذ تصمیمات درست مانند؛ توقف دخالت در 
امور دیگر مناطق و کشورها، توقف تولید و فروش سلاح های کشتار 
جمعی و امحای زرادخانه ها، جمع آوری پایگاه های نظامی، امنیتی و 
اطلاعاتی آمریکا از سراسر جهان، توقف خلق دلار توسط فدرال رزرو 
و پایان دادن به برداشت از جیب مردم جهان، به رسمیت شناختن و 
احترام به حقوق اساسی دیگر ملت ها از جمله حق تعیین سرنوشت 
و بازگشت نیروهای نظامی آمریکا به داخل کشور خودشان، نقش و 
مسئولیت خود را در اصلاح وضع، به نفع عدالت و انسانیت، به خوبی 
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حالا باز هم او از آمریکا سخن می گوید و در پاسخ به این سوال 
که »شما با بایدن مراوده داشته و نامه ای برای او فرستاده اید. آن 
نامه چه بود؟« توضیح داد: من در ۱5 سال اخیر، به تمام روسای 
جمهور آمریکا، بعد از شروع کارشان نامه نوشتم و در آنها شرایط 
جهانی را تشریح کردم. البته در تمام این نامه ها، به طور خاص 
اشاره ای هم به رابطه دو ملت ایران و آمریکا کردم. شما می دانید 
که بیش از 40 سال است که به خاطر تصمیم سیاسی دولت ها، 
رابطه بین ملت ایران و ملت آمریکا بسیار تضعیف شده و در حد 
قطع است. در تمام اینها به اهمیت رابطه دو ملت اشاره کردم و 
اینکه دولت ها باید اختلافات خود را به گونه ای جلو ببرند که مانع 
از ارتباط بین دو ملت نشوند و در نامه های اخیر هم تاکید کردم 
که این اختلاف طی 40 سال به ضرر هر دو ملت بوده و سایر ملت ها 
هم نه تنها نفعی نبرده اند بلکه آنها هم ضرر کرده اند و خواستم که 
عقلای دو طرف بنشینند و براساس عدالت و احترام مسائل شان را 
حل کنند.« وی گفت: در موضوع برجام و مسائلی که قبل و بعد از 
آن پیش آمد، من اول باید این سوال را بپرسم که آیا کسی می داند 
داخل برجام چه نوشته شده است؟ اینکه چه کسی اول برود 
یک مسابقه بی پایان است. به نظرم باید برگردیم و این مساله را 
به صورت ریشه ای حل کنیم. بالاخره 6 کشور به هر دلیلی با ایران 
در موضوع هسته ای اختلاف داشتند حالا درست یا غلط. اینها با 
هم گفت وگو کردند و به یک توافقی رسیدند. من کاری به جهات 
دیگر توافق ندارم که آیا در آن تعادل و توازن برقرار است یا خیر؟ 
تعهدات و اختیارات و منافع، یکسان توزیع شد؟ آنها هم باید یک 
رای می داشتند. اگر قرار بود دیگرانی هم باشند، باید بی طرف ها 
می آمدند. این به لحاظ حقوق و قواعد بین الملل، شاید بشود گفت 
که یک افتضاح است. در واقع به ریشخند گرفتن قواعد بین المللی 
است و همین امر باعث لاینحل ماندن مسائل می شود. احمدی نژاد 
گفت: معتقد هستم که یک بار دیگر ایران و آمریکا و بقیه باید 
بنشینند و مسائل را از ابتدا بر پایه عدالت و احترام با هم مرور کنند 
و اگر توافقی می شود، یک توافق عادلانه، احترام آمیز و با رعایت 
حقوق یکسان ملت ها تنظیم شود و تقابل 40ساله، به همکاری و 
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